
ח קרַֹח בןֶּ יצִהְָר בןֶּ קְהָת בןֶּ לוֵיִ" "ויַקִַּּ
האדם צריך להיות עם אמונה תמימה ושלימה ורק אז יוכל להוסיף 

אמונה על ידי חקירה.

מובא במדרש )במד"ר יח, ג( שקורח עמד והתמודד עם משה רבנו, הקשה 
כנגד  רבנו. אחד הדברים שקורח עמד  בכל הדרך של משה  ומרד  קושיות 
משה רבנו היה בעניין של הציצית, מתי שקורח שמע את כל ההלכות של 
הציצית שהקב"ה ציוה את משה רבנו, עמד קורח מול כל עם ישראל ושאל 
את משה רבנו, ציצית שכולה תכלת האם חייבת בפתילים או לא, ענה לו 
משה רבנו ודאי שתהיה חייבת בפתילים. צריך להקשות קושיה, מדוע קורח 
לקח דוקא את המצוה של ציצית ודוקא בה התחכם והתחיל לשאול שאלות 

את משה רבנו, למה לא מצוות אחרות הרי יש תרי"ג מצוות?

אלא אולי אפשר לפרש ולומר יסוד גדול, יש לנו שני סוגים של אמונה בקב"ה. 
דרך אחת של אמונה שהאדם חוקר ושואל ומתוך החקירה האדם הולך 

ומתחזק, עולה ומתעלה באמונה בקב"ה. יש דרך שניה של אמונה תמימה 
בקב"ה, שהאדם מאמין כי גם אבא שלו וגם סבא שלו היו מאמינים בקב"ה, 
ככה עד אבותינו הקדושים אמונה שלימה ותמימה בקב"ה, אמונה מוחלטת.

ואומרים רבותינו הקדושים שהאדם צריך להאמין בהשם בתחילה אמונה של 
תמימות מדורי דורות, אחרי שהוא מגיע לאמונה חזקה של תמימות בקב"ה 
אבל  בחקירה,  אמונה  עוד  יוסיף  בחקירה,  אמונה  עוד  להוסיף  רוצה  והוא 

הבסיס של האמונה צריכה להיות אמונה של תמימות.
ידוע מתי שהייתה האינקויזיציה וגירוש ספרד, כל האנשים הפשוטים שהיו 

עם אמונה תמימה נשארו יהודים נאמנים להשם וגם אם הרגו בהם 
וטבחו בהם, עשו בהם את כל הפרעות הקשות, לא זזו מאמונתם. אבל 

ידי חקירה, גם אם היו אנשים גדולים בסוף  האנשים שהאמינו בהשם על 
כפרו בקב"ה. מתי שהאדם מבסס את האמונה שלו על ידי חקירה והוא מגיע 
למצב שמשהו לא מסתדר לו בחקירה, אז האמונה לא מסתדרת וכך ח"ו הוא 

יורד מהאמונה בהשם.

יהודי צריך לדעת שהאמונה שלו צריכה להיות אמונה תמימה ועוד בדור הזה 
שהנסיונות הם נסיונות קשים ולא פשוטים, הרבה פעמים רוב הדברים לא 
ואם רוצים  יהיה אמונה תמימה  ידי שכל, לכן צריך שהבסיס  מסתדרים על 

להוסיף אח"כ אמונה על ידי חקירה, יוסיף.

האמונה של קורח הייתה בנויה על ידי חקירה, עינו הטעתו קורח היה רוצה 
לראות את הכל ולהבין את הכל, לדרוש ולחקור ואילו האמונה של משה רבנו 

הייתה אמונה תמימה בקב"ה. מצוות ציצית מסמלת את שתי האמונות, 
אמונה של התמימות בקב"ה "תָּמיִם תִּהְיהֶ עםִ ה' אלֱהֶֹיךָ" )דברים יח, יג(
 מבחינת לבן, ואמונה של חקירה מבחינת התכלת, שצריך להסתכל על 
הפתיל תכלת שמזכיר את הים והים מזכיר את הרקיע והרקיע את כסא 

הכבוד וכך על ידי חקירה מגיע לאמונה.

קורח בא ושאל את משה רבנו אם כל הטלית כולה תכלת, שכל דרך האמונה 
היא על ידי חקירה, האם זה מותר או אסור, ענה לו משה רבנו שזה אסור 
וחייב גם לבן, אין מציאות של אמונה רק על ידי חקירה אלא חייב אמונה על 

ידי תמימות מוחלטת בקב"ה, שזה היסוד הראשון של האמונה בהשם.

ובדור הזה צריך לחזק שבעתיים את האמונה בקב"ה, המלחמה של היצר 
הרע בדור הזה לפגום באמונה ועלינו להישאר תמימים עם הקב"ה ולחנך 
כך את הילדים לאמונה תמימה, כי המלחמה של היצר הרע זה שהכל יהיה 
ולדרוש,  כל דבר לחקור  ידי חקירה. מלמדים אותנו היום ברחוב  תכלת על 
להגיד שאני רוצה להבין, אני רוצה לומר. מתי שזה נכנס בנשמה של האדם, 
הוא מאבד את התמימות שלו ואת האמונה שלו ואז זה לא מסתדר לו בראש 

וכך הוא מאבד את כל עולמו.

לכן עלינו ללכת בדרך של משה רבנו להיות תמימים עם הקב"ה שגם אם 
יש טלית שכולה תכלת צריך את הפתילים הלבנים שמסמלים על תמימות. 
היסוד של פרשת השבוע זה להתרחק מהמחלוקת ולהיות בתמימות גדולה 

ביותר בקב"ה.

צריך לדעת שתמימות זה היסוד הגדול, אדם בתמימות שלו יכול להשיג את 
כל המעלות הגדולות. אנחנו רואים את אבות אבותינו במרוקו שהיו תמימים 

־תמימות גדולה ביותר, לא יודעים כמה ידעו פלפולים או השגות בלימוד הג
מרא ובסברות, אבל הם תמימים בתמימות מוחלטת עם הקב"ה שאי אפשר 

לשער ולתאר ובכוח התמימות הגיעו לדבקות עצומה בקב"ה והשגות 
עצומות בכל הדברים הגדולים והגבוהים ביותר.

אל תשאיר דברים פתוחים, תסגור כל דבר פתוח. מתי שאדם משאיר דברים פתוחים מצטבר הרבה על הראש שלו, יש הרבה ואקום בראש 
שלו ואיפה שיש ואקום נכנס שם דברים לא טובים. הכל תעשה מושלם, הכל תעשה במחשבה חזקה, הכל תחכה עד הסוף, הכל תשמע עד 
הסוף, הכל תעשה ביישוב הדעת ומתי שתאסוף את כל הדברים האלה בצורה חכמה, אז האדם מתחיל לעלות לדרך הישרה ולדרך הנבונה 

ולדרך הטובה שהוא קונה לעצמו שקט נפשי. 

שבעים שמונים אחוז מכל הבעיות שלו נגמרות לו כי הן לא נכונות, הוא רב עם עצמו, הוא כועס עם עצמו ואת הכעס של עצמו הוא 
מעביר את זה לאחרים.

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



"רַב לכָםֶ בנְּיֵ לוֵיִ"
אדם יכול להיות פיקח אבל לא חכם כי חכמה זה רק עם יראת השם.

"רַב  ועדתו  לקורח  ואומר  עומד  רבנו  מוצאים שמשה  אנו  בפרשת השבוע 
לכָםֶ בנְּיֵ לוֵיִ" ורש"י במקום מפרש ואומר וקרח שפקח היה מה ראה לשטות 
זו, עינו הטעתו ראה שלשלת גדולה יוצאה ממנו שמואל ששקול כנגד משה 
ואהרן אמר בשבילו אני נמלט. הכוח שהיה לקורח והשטות הזו לקום כנגד 
משה רבנו רעיא מהימנא היה שראה את שמואל הנביא שעליו כתוב "משֹׁהֶ 
ֹן בכְּהֲֹניָו ושְּׁמואּלֵ בקְּרְֹאיֵ שְׁמוֹ" )תהלים צט, ו( ששקול כמשה ואהרן יוצא  ואְהֲַר
צריך להקשות  רבנו.  כנגד משה  ולריב  לקום  לו את הכוח  נתן  וזה  מחלציו 
קושיה, למה רש"י אמר קורח שפיקח היה, יותר נכון לומר קורח שחכם היה, 

מדוע אמר בלשון שפיקח היה?

אלא אולי אפשר לומר כך, חכמה זה דבר שמורכב מכמה דברים ואחד 
מהדברים זה יראת השם. אם אין יראת השם, אי אפשר להגיע לחכמה 

גדולה. דוד המלך אומר "רֵאשִׁית חָכמְהָ ירְִאתַ ה'" )תהלים קיא, י( הראשית 
של החכמה והיסוד הראשון שמרכיב את החכמה זה יראת השם, חכמה בלי 
יראת השם זו לא חכמה. אולי האדם פיקח אבל לא חכם, לחכמה צריך יראת 
השם. על חכמה בלי יראת השם כתוב "וכְלָ חָכמְתָָם תִּתְבלַּעָּ" )תהלים קז, 

כז(, זו לא חכמה אמיתית ויציבה, חכמה שלא תוביל לאף מקום.

אם כך קורח היה פיקח ולא חכם כי קם לריב עם משה רבנו, פיקחות בלי 
חכמה לא תוביל את האדם לאף מקום. אדם יכול להיות פיקח או ערמומי, 
אבל זו לא חכמה. להשיג דבר עם פיקחות או ערמומיות זה דבר לא יציב, דבר 
יפול. הפיקחות של קורח הביאה אותו לחורבן  שלא יהיה לאורך זמן ובסוף 

והרס, לכן אם אדם חושב שהוא חכם צריך לשים נדבך ראשון בחכמה 
וביראת השם, ואז תהיה יציבות בחכמה והמעשים שהוא יעשה חכמים.

דושֹׁ והְִקְרִיב אֵליָו" "בקֶֹּר ויְדַֹע ה' אֶת אֲשֶׁר לוֹ ואְֶת הַקָּ
רק על ידי בחינת כל מעשיו ודרכו של האדם ניתן לדעת אם מעשיו 

לרצון השם או לא.

ועדתו קמו ועשו את כל המהומה והמחלוקת  רואים בפרשה אחרי שקורח 
עם משה רבנו, משה רבנו אומר לקורח ועדתו "בקֶֹּר ויְדַֹע ה' אתֶ אשֲֶׁר לוֹ ואְתֶ 
יקְַרִיב אלֵיָו" אומר משה רבנו נחכה  הַקָּדושֹׁ והְִקְרִיב אלֵיָו ואְתֵ אשֲׁרֶ יבִחְַר בוֹּ 
לבוקר. נשאלת השאלה מדוע משה רבנו אומר לכולם לחכות לבוקר, למה 

לא לעמוד עכשיו ולגמור את הכל?

אלא אולי אפשר לפרש ולומר יסוד גדול, אומר רבנו הבעל שם טוב הקדוש 
על הגמרא )שבת עה.( שוחט משום מאי חייב, רב אמר משום צובע. 

מסביר רבנו הבעש"ט השוחט זה מלאך המוות יצר הרע, כמו שהגמרא 
אומרת )סוכה נב.( לעתיד לבא מביאו הקב"ה ליצר הרע ושוחטו. נבוא 

ונשאל למה צריך לשחוט את היצר הרע, הרי הקב"ה ברא אותו כדי להכשיל 
את האדם ויצר הרע עושה מה שהקב"ה ציווה אותו, אם כך למה להעניש 

אותו לעתיד לבוא ולשחוט אותו?

אלא מתרץ רבנו הבעל שם טוב ואומר על פי הגמרא, שהקב"ה ישחט את 
לבוא  כדי  לעולם  נברא  היצר הרע  צובע.  חייב משום  כי שוחט  הרע  היצר 
לאדם ולהציע לו לעשות עבירה, לא לשכנע אותו ולצבוע לו העבירה כמו 
מצוה. על זה שהיצר הרע צובע לאדם את העבירה ומטשטש את הדברים 
שהאדם יחשוב שמה שעושה זה כמו מצוה, הקב"ה ישחט את מלאך המוות 
ויעניש אותו. אם יצר הרע היה בא לאדם ומנסה להכשיל אותו בלי לצבוע 
לו את העבירה כמו מצוה, אז היצר הרע עשה את מלאכתו ולא היה נענש 

על זה.

וצריך לדעת יסוד גדול, הרבה פעמים האדם חושב שהוא עושה מעשה וזה 
מצוה, אבל זו לא מצוה אלא עבירה ורק מלאך המוות מטשטש וצובע את 
לדעת האם מה  כדי  עבירה.  לא  שזו  חושב  וכך האדם  מצוה  כמו  העבירה 
שעושה האדם זו מצוה ודבר אמיתי ולא עבירה שהיצר הרע צובע אותה ולא 

נכשל וחוטא, על האדם להסתכל בעוד מצוות שהוא עושה, אם האדם 
מרגיש במצוות שהוא עושה דבקות וחמימות, אהבת השם ורצון השם 

לעשות עוד מצוות, סימן שגם המצוה הזו היא מצוה ולא עבירה.

אבל אם האדם מרגיש בכל הדברים ירידה וחולשה ביראת שמיים 
ורצון  ודבקות  ורק בדבר אחד מסוים הוא מרגיש התעלות  ובעבודת השם, 
לעשות את זה, סימן שזו עבירה שמצופה ביצר הרע כמו מצוה ועל האדם 

להיזהר מאותה עבירה שמתחפשת למצוה.

לכן אומר משה רבנו לקורח ועדתו, עכשיו שהם באים לחלוק עליו מחלוקת 
גדולה ביותר והם חושבים שהמריבה והמחלוקת איתו לשם שמיים, נחכה 
לבוקר ואז יראו איך הם מניחים תפילין האם גם בדבקות, איך הם מתפללים 
שחרית האם גם בדבקות כמו המחלוקת הזו שהם עושים בדבקות. לאורך יום 
שלם שיראו האם כל המצוות שלהם זה בדבקות או רק המחלוקת עם משה 
היא בדבקות. אם רק המחלוקת היא בדבקות, סימן שזה יצר הרע שצובע את 

העבירה כמצוה המחלוקת עם משה.

וזה יסוד גדול שצריך ללמוד בחיים, אם יש לאדם רצון גדול לעשות איזו מצוה 
משונה או איזהו דבר משונה, הוא צריך לדעת שאם רק במצוה הזו הוא 

להתרחק  וצריך  הרע  היצר  עצת  זו  אחרות,  במצוות  מתחזק  ולא  מתחזק 
מאותה מצוה, כי זו עבירה שמצופה כמצוה. אדם צריך להרגיש חיזוק 

ודבקות בהשם רוחבי בכל הדברים ולא חיזוק נקודתי, רק אז יבין שזה רצון 
השם.

שאלה: 

כבוד הרב אני נשואה ארבע שנים כמעט. בעלי גורם לי באופן קבוע לחשוב שאני פחות טובה מאמא שלו. נפגעתי ממנה המון, אין לי 
אהבה אליה ואני לא אוהבת להיות בחברתה – מה אני יכולה לעשות היום בשביל להסביר לבעל שלא צריך לערב בין אמא לבין האשה, 

 שזה שני דברים שונים? 

תשובה: 

תּוֹ..",  זה דבר לא טוב שהבעל ככה גורם ועושה. התורה הקדושה אומרת )בראשית ב, כד( "עַל כןֵּ יעֲַזבָ אִישׁ אֶת אָביִו ואְֶת אִמּוֹ ודְָבקַ באְִּשְׁ
אדם צריך לכבד את אשתו, ואסור בחיים לעשות מי יותר טוב ממי, זה לא תחרות מי יותר טוב ממי. אדם צריך ללכת בדבקות בבית, 

בדבקות באשתו, בדבקות במשפחה שלו וזה דבר לא טוב. הקב"ה ישרה שיהיה ברכה ויהיה שמחה ויהיה שלום ויהיה טוב בבית בע"ה.



ּ הָאָרֶץ" ּ פֶּן תִּבלְעֵָנו ּ לקְלֹםָ כיִּ אָמְרו ְׂרָאֵל אֲשֶׁר סְביִבתֵֹיהֶם נסָו "וכְלָ ישִ
קורח נבלע חי באדמה כי לא כיבד תלמיד חכם וכפר בתורה שבע"פ.

הגמרא מספרת )סנהדרין קי.( על רבה בר בר חנה שפעם אחת פגש אותו 
לו את בלועי קורח. לקח אותו סוחר את  לו שיראה  סוחר ישמעאלי שאמר 
יצא הרבה  לו שני חורים באדמה שמהם  והראה  רבה בר בר חנה למדבר 
עשן ואמר שכל החודש שומעים שהם נשרפים באש ופעם בחודש יש להם 
עצירה ושומעים אותם צועקים משה ותורתו אמת והן בדאין. נבוא ונשאל מה 

העניין של שני החורים ושל הצעקות משה אמת ותורתו אמת?

ּ לקְלֹםָ כיִּ  ְׂרָאלֵ אשֲׁרֶ סבְיִבתֵֹיהֶם נסָו אלא התורה הקדושה אומרת לנו "וכְלָ ישִ
ּ הָארֶָץ", מתי שהאדמה נפתחה וקורח ראה שעומד להיבלע  ּ פןֶּ תִּבלְעֵָנו אמָרְו
ואנו  ותורתו אמת  ולצעוק משה אמת  לחזור בתשובה  מיד  באדמה התחיל 
בדאין. מתי שכולם שמעו את קורח צועק ומתחיל לחזור בתשובה, נסו לקולם 
מהקול של קורח שצעק משה אמת ותורתו אמת, כולם כבר התחילו לברוח 

כי הבינו שיש בעיה.
תורה  שבמתן  פח.(  )שבת  אומרת  הגמרא  כי  כזו,  במיתה  דוקא  מת  וקורח 

הקב"ה כפה על בני ישראל את ההר כגיגית ואמר להם שאם יקבלו את 
התורה מוטב ואם לא שם תהא קבורתכם. נקשה בני ישראל הרי אמרו נעשה 

ונשמע, אם כך על מה כפיית ההר כגיגית?

אלא בני ישראל אמרו נעשה ונשמע על תורה שבכתב ולא על תורה שבעל 
פה. ומי שמקבל רק תורה שבכתב ובלי תורה שבעל פה זה לא נחשב. אז 
כפיית ההר כגיגית היא גם על התורה שבעל פה. קורח כפר בתורה שבעל 
פה כמו שמובא במדרש )במד"ר יח, ג( קָפץַ קרַֹח ואְמָרַ למְשׁהֶ טַליִּת שֶׁכלֻּהָּּ 
ּ שֶׁתְּהֵא פטְּורָּה מןִ הַציִּציִת? ובגלל שכפר בתורה שבעל פה נענש  תְּכלֵתֶ מהַו

שההר כגיגית ירד עליו, לכן נבלע בתוך האדמה.

לכן כל אדם שלא מכבד תלמידי חכמים ראוי הוא להיקבר חי, כמו קורח ועדתו 
שלא כיבדו תלמיד חכם את משה, כי הרי קורח לא חלק על הקב"ה ולא חלק 
על התורה שבכתב, אלא חלק על משה ולכן גם אומר משה אמת שזה מסמל 
את תורה שבע"פ ועל פי זה יובן ששני החורים שיצאו במדבר זה אחד כנגד 

תורה שבע"פ והשני כנגד תורה שבכתב.

הכוח של האשה להביא גאולה לעולם או חורבן לעולם

נראה שמי שיצר את המחלוקת  ועדתו,  קורח  כל מחלוקת  נסתכל על  אם 
וליבה את אש המחלוקת היו הנשים. אשתו של און בן פלת הצילה את בעלה 
אדם  היה  פלת  בן  שאון  קט:(  )סנהדרין  אומרת  שהגמרא  כמו  מהמחלוקת 
חשוב ונבון משבט ראובן, מהאנשים הראשיים שהיו עם קורח בעצה אחת 

לקום ולעשות מרד כנגד משה רבנו. אשתו של און בן פלת הייתה חכמה 
ואמרה לבעלה, אם משה רבנו צודק לא יצא לך מזה כלום ואם קורח צודק 
הוא יהיה הנשיא של עם ישראל במקום משה וגם פה לא יצא לך מזה כלום, 
לקורח  שנשבע  לאשתו  פלת  בן  און  אמר  הזאת.  למחלוקת  תיכנס  אל  אז 
שהוא איתו ועכשיו הוא לא יכול לברוח באמצע אחרי שהיו ביחד מההתחלה 

במהלך הזה נגד משה.

אמרה אשתו של און בן פלת שהיא תעזור לו לצאת מזה, הלכה והשקתה 
אותו יין שירדם וישבה בפתח הבית, הורידה את הכיסוי ראש והייתה מסלסלת 
בשערה. האנשים שהיו עם קורח היו צדיקים אנשי שם, כאשר באו לקרוא 
צנוע,  דבר  לא  זה  גלוי, אמרו  אותה בפתח הבית שהיא עם שיער  וראו  לו 

הסתובבו והלכו, לא נכנסו לבית. כאשר התעורר און בן פלת כבר היה מאוחר 
ונבלעו כולם באדמה, לא נשאר מהם כלום. רואים שאשתו של און בן פלת 

בחכמה ובתבונה הוציאה אותו מהמחלוקת על ידי ששחקה בשערה.

ואילו אצל קורח אנו רואים שחז"ל אומרים לנו דבר של פלא גדול, הגמרא 
אומרת )פסחים קיט.( אמר רבי חמא )בר( חנינא שלש מטמוניות הטמין יוסף 
ואחת  אסוירוס,  בן  לאנטונינוס  נתגלה  ואחת  לקרח  נתגלה  במצרים, אחת 
גנוזה לצדיקים לעתיד לבוא. אם כך שליש אחד מכל האוצרות היה אצל קורח 
שהיה חכם ועשיר וצדיק וכל המעלות הגדולות היו בו ואומר האר"י הקדוש 
ִּיק' כתַָּּמרָ' יפִרְָח'" יוצא קר"ח שעתיד  שסופי תיבות הפס' )תהלים צב, יג( "צדַ

לחזור ולהיות צדיק.

צריך  היה  להשם,  כהנים  שיהיו  לוי  שבט  את  למנות  ציווה  שהקב"ה  מתי 
לקחת תער ולגלח את כל השערות שהיו בגוף של כל הלווים, לנקות אותם 
מכל השיער בכדי להכין ולטהר את הלווים לעבודה להשם ואז היו מניפים 
את הלווים. כך עשו גם לקורח שהיה איש עשיר מאוד, הורידו לו את השיער 
לביתו  כשחזר  באויר.  אותו  והניפו  הגוף  מכל  מהרגלים  מהידיים,  מהראש, 
אישתו התחילה לצחוק עליו שמשה רבנו עשה לו ככה כדי לצחוק עליו שהוא 
העשיר הגדול קרח בלי שערות ומבוזה, ואילו אהרן אח של משה מסורק יפה 
ולבוש יפה, כמו מלך. כך אמרה אשתו של קורח ובמילים אלו הסיתה אותו 
לקום ולעמוד נגד משה רבנו ולעשות את החורבן הגדול והמחלוקת הקשה 

שנכתבה לדורי דורות ולנצח נצחים, מחלוקת קורח ועדתו.

ואומרת התורה "ובּנְיֵ קרַֹח לאֹ מתֵוּ" )במדבר כו, יא( קורח מת אך בניו לא מתו 
הם נשארו, כל דור ודור שיש תלמיד חכם שקם מישהו נגדו, זה מבני קורח 
ועדתו. מאותה מחלוקת שאשתו של קורח הסיתה אותו על השיער שגילחו 
לו והניפו אותו, משם התחיל החורבן. רואים פה שתי נשים, אשתו של און בן 
פלת הצילה אותו בזכות שיער והביאה גאולה לעולם, אשתו של קורח דרדרה 

אותו ואת העולם לחורבן גדול בגלל שיער.

 הלימוד בתורת יוסף הצדיק הוא סגולה וכוח לתיקון מידת היסוד 

ידועים דברי רבותינו הקדושים זצוק"ל, שאחד מן התיקונים של מידת היסוד וכן סגולה להינצל מהחטא הידוע, הוא ללמוד את מה שהיה 
עם יוסף הצדיק .. כל הלימוד הקדוש עם הפרטים והדקדוקים אשר יהודי לומד ומחדש על זה חידושים ושוקע בסודות הנשגבים הטמונים 
בפרשת יוסף הצדיק, עמוד היסוד של עם ישראל, ולימוד הזוהר הקדוש על יוסף הצדיק ודקדוקי הגמרא ולימוד המדרשים. בוודאי לימוד 
דברי הראשונים והרמב"ן ו"כד הקמח" ורבנו ה"אור החיים" הקדוש וההוספות שכותבים כמו שמחויבים לכתוב – כל חידוש חדש שיהודי 
מחדש נותנים כוח לנצח את מידת היסוד ולתקן את החטא הידוע ..וכמה שיותר נשקיע ונרחיב בעומק הלימוד בתורת יוסף הצדיק, כך 

נטהר את נפשנו ונחזק את כוחנו.



 רבי פנחס הלוי איש הורוביץ, "בעל ההפלאה".
  

מסופר על "בעל ההפלאה", בעל ההפלאה היה קודש קודשים. בעל 
ההפלאה בחרו אותו להיות הרב הראשי של פרנקפורט. הוא בא לבת שלו, 

שהבת שלו הייתה נשואה עם חתן שהיה תלמיד חכם שחיבר ספר "ברך 
חיים". בא לחתן שלו ואמר לו, אני עובר לגור בפרנקפורט, בבקשה בוא 
תעבור איתי דירה. אמר החתן שלו, אני לא רוצה, אני רוצה להישאר פה 

 בעיר שלי. 

בעל ההפלאה אמר לו, אני יודע שאתה נשוי עם ביתי עשר שנים ואין לכם 
ילדים, ואולי אתה רוצה לגרש אותה אחרי עשר שנים שאין לכם ילדים. אמר 
החתן אולי, לא רצה להגיד כלום. אמר לו בעל ההפלאה, שהוא מקלל אותו 

שלא יהיו לו ילדים לא עם אשתו ואם הוא יתגרש, עם אשה אחרת לעולם 
לא יהיו לו ילדים וימות בלי ילדים. וכך היה, בעל ההפלאה עבר דירה 

לפרנקפורט, החתן שלו התגרש מביתו והלך התחתן עם אשה אחרת, לא 
היה לו ילדים, נפטר בלי ילדים )הוא היה צדיק גדול, בכל אופן נפטר בלי 

 ילדים(. 

אחרי הרבה שנים היה רב גדול, צדיק, קראו לו ה"דברי חיים" מצאנז,  
הדברי חיים בא אליו אדם לקבל ברכה, אמר לו, רבי אין לי ילדים. שאל אותו 

הדברי חיים, איך קוראים לך. אמר אותו אדם, קוראים לי חיים. שאל אותו, 
על שם מי. אמר לו, על שם הצדיק הברך חיים שכתב את הספר הזה שהיה 

צדיק גדול. אמר לו הדברי חיים, לא יהיה לך ילדים. שאל אותו, מדוע. אמר 
לו, משום שבעל ההפלאה קילל את הרב שאתה קרוי על שמו, שלא יהיה 

לו ילדים, הקללה תופסת עדיין, אפילו שאתה על שמו גם אין לך ילדים ולא 
 יהיה לך ילדים. 

רואים פה יסוד גדול, מתי שמישהו מצטער בגלל אדם, מתי שמישהו יש 
לו עוגמת נפש בגלל אדם, הקטרוג הזה כבד וקשה מאד שיכול להזיק גם 

 בעולם הזה וגם אחרי שנים וגם מה שקשור לאותו אדם. 

אדם צריך להיזהר זהירות גדולה בכל מעשה ידיו, האדם צריך להיזהר בכל 
דבר שמוציא מפיו, בכל דבר שאומר בפיו, בכל מעשה שעושה האדם, צריך 
להיזהר זהירות גדולה, כי הנזק שיכול להיגרם זה נזק שאחרי כן קשה לתקן 

 אותו. 

כמה אנשים מסתובבים בעולם עם צרות קשות שלא יודעים בכלל למה 
הצרות האלה באו אליהם. הצרות האלה באו אליהם בגלל מעשים ודברים 

 שאחרי כן לוקח שנים ודורות לתקן את אותם מעשים שעשו האנשים. 

לכן אדם צריך להשתדל בכל כוחו, להיזהר, להתרחק מכל דבר שיכול לגרום 
צער לאנשים, להשתדל להתרחק מכל עניין שיכול לגרום עוגמת נפש 

לאנשים, כי אח"כ לתקן את הדברים, מי ישורנו, מי יכול לתקן את הקלקולים 
 שעושה האדם, איך האדם יכול לתקן את אותם קלקולים. 

כל אחד צריך להקפיד בעצמו, לדקדק בכל מעשיו, לדקדק בכל עניין ועניין.


